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„Nem lehet célunk 
»» a szürkeség! 

KISZ vezetőképző a JATE-n 
A KISZ JATE Egyetemi 

Bizottsága ez évben is tehe-
tővé tette KISZ-vezetöink 
számára, hogy két napos ve-
zetőképző keretében cserél-
jék ki tapasztalataikat a 
szervezet jelenlegi helyzeté-
ről és teendőinkről. 

A több, mint kilencven fő 
részére kiküldött meghívók 
február 13—14-re szóltak, 
vagyis hétvégére. Talán ez 
lehetett az oka annak, hogy 
igen sokan nem vettek részt 
a programokon. Az Egyete-
mi Bizottság csütörtök este 
még egy utolsó, é jszakába 
nyúló Ülésen vitatta meg 
Nagy Attila t i tkár beszámo-
lóját a küldöttgyűlés óta el-
telt időszakról. Manapság, 
ha a KISZ-ről van szó, óha-
tat lanul teoretikussá válik a 
beszélgetés. Ez jellemezte az 
Egyetemi Bizottság ülését Is. 
A KIS¿ átalakításával és 
ennek gyakorlati megoldásá-
val kapcsolatos (kérdések ke-
rüLtek előtérbe. Megoldás 
azonban nem született, mert 
néhány kérdésben, mint pél-
dául a szervezeti keretek át-
alakítása, a jövőbeni prog-
ramok általános, illetve 
konkrét jellege kérdésében 
még vezetőink véleménye 
sem egyezik. Amiben min-
denki egyetértett az volt, 
hogy ifjúsági szervezetünk 
átfogó és érdemi megújí tá-
sával nem lehet késlekedni. 

Pénteken délután a JATE 
Aulájában negyven fő je-
lent meg. Először Nagy At-
tila t i tkár beszámolója 
hangzott el. A beszámoló el-
ső részében a „Jövőnk a 
tét!" című, a KISZ KB által 
kiadott felhívás 'keletkezésé-
nek körülményeiről, az egye-
temi és főiskolai KISZ-
szervezetek vezetőinek ezzel 
kapcsolatos állásfoglalásáról 
hallhattunk, majd pedig sa-
ját helyzetünket elemezte az 
Egyetemi Bizottság titkára. 
Országos szinten jellemző, 

Nagy Atíüa titkári beszámo-
lóját tartja (Fotó: Székely A.) 

hogy a kongresszus óta el-
telt idfyzakban a KISZ meg-
újulásai nem indult meg. Ezt 
a KISZ, KB január 10-én 
tartott ülésén állapította 
meg. Sajnos a megújulásnak 
egyelőre'még a személyi fel-
tételei s«m adottak, hiszen 
mint Nagy Attila elmondta, 
a . JA TE KISZ aktivistáinak 
összehívásakor százötven fő-
ből mindössze húszan jelen-
tek meg. A beszámolót kö-
vető vitában jórészt az 
Egyetemi Bizottság tagjai 
mondták el gondolataikat, 
remélve, hogy a közöttük is 
meglevő ellentmondások má-
sokból is építő gondolatokat 
váltanak ki. 

Szombaton délelőtt kari 
programok keretében folyta-
tódott a munka az Irinyi 
Kollégium épületében, majd 
délután ugyanitt került sor 
az Egyetemi Tanács hallgató 
tagjainak és a szabályzat-
előkészítő bizottság tagjai-
nak beszámolójára. Sajnos 
ezen az egyetem minden 
hallgatóját közvetlenül is 
érintő kérdésekkel foglalko-

zó-programon még kisebb 
létszámban jelentek meg 
„képviselőink". A Tanulmá-
nyi és Vizsgaszabályzattal 
kapcsolatban megtudhattuk, 
hogy azt az Egyetemi Ta-
nács 1986, december 11-i 
ülésén fogadta el, ám a hall-
gatók december 17-i fóruma 
ennek hét pontját nem fo-
gadta el, így egyetemünk 
rektora egyelőre csak ideig-
lenesen léptette hatályba a 
szabályzatot. A TVSZ vég-
leges megalkotására az 
SZMSZ kialakítása után ke-
rül sor. A közművelődési-, 
ösztöndíj-, és fegyelmi sza-
bályzatot még februárban 
megvitatják a kari fórumok. 
Márciusban kerüli az Egye-
temi Tanács, utána pedig 
a hallgatók egyetemi fóruma 
elé, ahol egyetértési jog il-
let meg bennünket. 

A beszámolók után egy 
videó filmet láthattak a je-
lenlevők, amelyet az ELTE 
Filmklub készített és Rajk 
László életéről szólt. 

Ez a vezetőképző ismét ar-
ról győzött meg, hogy KISZ-
vezetőink nagy része, az 
egyetemi bizottság funkcio-
náriusai komolyan gondol-
kodnak azon, hogy miként 
lehetne az i f júság minél na-
gyobb részét politikailag ak-
tív, cselekvő közösséggé for-
málni. Ez azonban önmagá-
ban nem elegendő, hiszen 
fáradozásuk hiábavalónak 
bizonyul, ha programjaikat 
csak maguk számára készí-
tik. A KISZ feladata, hogy 
1987. tavaszán olyan konkrét 
cselekvési lehetőségeket ál-
lítson az i f júság elé, melyek 
megvalósítását minden 
KISZ-tag kötelességének ér-
zi. Ahogy a vezetőképző 
egyik résztvevője megje-
gyezte, „nem lehet célunk a 
szürkeség". Ehhez azonban 
sokunknak szint 'kell váltani. 

A. J. 

Országos elméleti 
tanácskozás Szegeden 

„Szerencsésnek" tudhat-
tam magam két és fél napig. 
Azon ismerőseim véleménye 
volt ez, akik összeköttetéseik 
és külünböző trükkök latba-
vetése ellenére sem vehet-
tek részt a február 19—21. 
között Szefleden megrende-
zett országos elméleti ta-
nácskozáson. A szocializmus 
hazai fejlődésének időszerű 
kérdéseit taglaló konferen-
cián az MSZMP KB agitá-
ciós és propagandaosztálya 
és a megyei pártbizottság 
felkérésének eleget tett tu-
dósok, párttisztségviselők, 
marxista oktatók, gyakorla-
ti szakemberek jelenhettek 
meg. így nemcsak kíváncsi 
tanárok, párt és KlSZ-veze-
tők, egyetemi hallgatók, ha-
nem a téma jeles kutatói 
közül is jónéhányan távol-
maradtak a precízen szerve-
zett szimpóziumról. Ez nem-
csak azért sajnálatos, mert 
foghíjasak maradtak a so-
rok a plenáris ülések szín-
helyén, az MTA Biológiai 
kutatóközpontjának kong-
resszusi termében, s a v i d e o -
szobák is üresen kongtak, 
hanem azért is, mert a sok-
színű eszmecseréből mégis-
csak hiányoztak egyes ár-
nyalatok. 

A létező kapitalizmusról 
már rendeztek vitát, ám a 
szocializmus fejlődésének 
csak részkérdéseit elemez-
ték az utóbbi évek hazai el-
méleti tanácskozásain. A 
szegedi találkozón is csupán 
a magyarországi tapasztala-
tok összegzésére vállalkoz-
tak. A téma vitája során 
azonban nyilvánvalóvá vált, 
hogy — bór sok helyen mu-
tat föl autonóm válaszokat a 
magyar történelem — elen-
gedhetetlen és sürgető a 
szocialista út nemzetközi 
összefüggéseinek áttekintése. 

A tanácskozás „időzítését" a 
bel- és külpolitikai helyzet 
egyaránt indokolja, amikor-
is „újabb nagy próbatétel-
hez érkezett" a szocializmus, 
ezért szükséges megnézni, 
„mi van a tarsolyunkban". 

A konferencia céljául fűz-
ték ki a már meglevő kuta-
tási tapasztalatok összegzé-
sét és közkinccsé tételét 
azért, hogy segítsék a köz-
véleményt felelősen formá-
lókat, hogy ösztönözzék a 
további tudományos munkát, 
hogy következtetéseket le-
vonva meghatározzák az idő-
szerű feladatokat. 

Az elméleti tanácskozás 
„alaphangját" volt hivatva 
megadnj a bevezető előadás, 
amelyet A szocializmus va-
lósága és fejlődése Magyar-
országon címmel Berecz Já-
nos, az MSZMP KB titkára 
tartott . A plenáris ülés kor-
referátumai és a résztvevők-
nek írásban átadott 33 dolgo-
zat készítette elő az öt (Tör-
ténelmi utunk és a közgaz-
dálkodás, Gazdasági útkere-
sés és megoldások, Társada-
lomkép és folyamatok a 80-as 
években, Politikai intéz-
ményrendszerünk működé-
sének hatékonysága, Ideoló-
gia és közgondolkodás című) 
szekció munkáját . A külön? 
böző álláspontok kifejtésére 
alkalmat adó szekcióülések 
mindegyikéről azt mondták 
a vitavezetők, hogy az elő-
készítő tanulmányokhoz ké-
pest ú ja t adtak; jó légkörű, 
esetenként szenvedélyes, de 
toleráns és konszenzusra tö-
rekvő volt az eszmecsere. 
Számításaim szerint 122-en 
mondták el véleményüket. A 
napi sa j tó beszámolt az- el-
hangzottakról, néhány hét 
múlva a Kossuth kiadó 
gondozásában könyv jelenik 
meg a konferenciáról. (E lap 
hasábjain néhány, tovább-

gondolásra méltó összefüg-
gést villantunk föL Később 
— szegedi kutatókat meg-
szólaltatva — visszatérünk a 
témára,) 

Kell-e, lehet-e valamiféle 
szocializmusképet megalkot-
ni? — hangzott a kérdés, 
melyre több válaszkísérlet 
született. Volt, akik szerint 
ez reménytelen vállalkozás, 
„helyette" konzisztensebb 
társadalomkép felvázolása 
segíti a közgondolkodást, ám 
ez nem ilehetséges a „be-
vált" klisékkel, vagyis ú j 
fogalmi rendszer kidolgozá-
sa j9 szükséges. Mások úgy 
vélekedtek, hogy igenis van 
szocializmus-fogalmunk, de 
hozzátették, hogy ennek 
pontosítását vagy homályo-
sítását e konferencia utóéle-
te is befolyásolja. Akadt, 
aki azt hangsúlyozta, hogy a 
nemzettudat alakulásához 
hozzájárul , ' mit és hogyan 
vállalunk föl a nemzeti ki-
sebbség sorsából. A felszó-
lalók a reformfolyamat el-
mélyítése-továbbvitele mel-
lett tették le voksukat, és 
több olyan jelenségre js fel-
hívták a figyelmet, mely ke-
rékkötője a pozitív változás-
nak. Állították: a konfliktu-
sok a gazdaságból érkeznek. 
Többen indokolták, hogy az 
MSZMP-nek, ma jd a politi-
kai intézmény rendszernek 
jelentős fejlődésen kell átes-
nie. Érdekes vita kerekedett 
a politikai pluralizmusról, a 
„hatalmat védő reflexekről". 
A megtett út- elemzését több 
megközelítésből is elvégez-
ték, de úgy tűnt, a gondok 
leltára készült el, a tenniva-
lók, javaslatok megfogalma-
zásával adós maradt a ta-
nácskozás. 

Ü. I. 

Doktor-
avatás 

a JATE-n 
A JATE doktoravató ün-

nepi tanácsülésén, február 
21-én, Csákány Béla rektor 
elnökletével a Bölcsészettu-
dományi Kar, a Természet-
tudományi Kar 24 jelöltjét, 
valamint az Állam- és Jog-
tudományi Kar 58 esti és le-
velező .tagozatos hallgatóját 
fogadták doktorrá. Ezen az 
ünnepségen kapta meg a 
„Doktor Universitatis" foko-
zatot Almási Tibor (történe-
lem), Bali Éva (magyar iro-
dalom), Zsélyí Ferenc (angol 
nyelvészet), Deák Mária, Bá-
rányi Lajos, Asudullah 
Khan (biológia), Péczely Gá-
bor (kémia), Adel Ali Rag-
heb Kandel Radi (földrajz) 

Kinevezés 
a SZOTE-n 
Az egészségügyi miniszter 

március 1-jei hatállyal a 
Szegedi Orvostudományi 
Egyetem tudományos rektor-
helyettesévé nevezte ki 
Csernay László egyetemi ta-
nárt , a Központi Izotópdiag-
nosztikai Laboratórium ve-
zetőjét. 

Véradók, 
figyelem! 

A JATE Vöröskereszt 
Szervezete március 10-én és 
19-én 10—15 óra között vér-
adást szervez. A véradás he-
lye ezúttal a SZOTE Vér-
transzfúziós Állomás, Pécsi 
utca 4/B (megközelíthető a 
Dóm térről, a SZOTE okta-
tási épülete melletti bejára-
ton). 

Várjuk hallgatóink és dol-
gozóink részvételét! 

Megkérdeztük... 

Válaszol a gazdasági főigazgató 
Az utóbbi időben össze-

gyűlt kérdések és „fülesek" 
megválaszolására és bővebb 
kifejtésére kértük meg dr. 
Szabó Dezsőt, a JATE gaz-
dasági főigazgatóját. 

— Szegeden innovációs 
park és iroda létrehozását 
tervezik. Mikortól, milyen 
céllal? 

— A Szegeden működő ku-
tatóintézetek laza szövetsé-
ge várhatóan március elején 
alakul meg. Az elképzelések 
szerint a JATE gesztor-jo-
got kap e innovációs park 
létrehozásában. E szövetsé-
gen belül intézményünk egy 
kutatási eredményeket fel tá-
ró és továbbító úgynevezett 
„menedzser-irodát" fog meg-
szervezni. Az így létrejövő 
innovációs park és iroda 
célja végső 6oron az, hogy 
a tudomány eredményeit 
közvetítse a gyakorlat felé, 
illetve a termelés igényeit 

feltárva befolyásolja a kuta-
tómunka irányát. 

— Igaz-e, hogy a Délép-
szálló példáját követve az 
egyetem megvásárolja az 
építőipari vállalat új szegedi 
sportpályáját? 

— Valóban fölmerült an-
nak lehetősége, hogy a 
JATE, a SZOTE és a Ker-
tészeti Egyetem helyi fő i s -
kolai kara megvásárolja ezt 
a nagyon jól fölszerelt (töb-
bek között kézilabda-, röp-
lapba-, tenisz- és két foci-
pályát, tornacsarnokot ma-
gábafoglaló) sportlétesít-
ményt. A Művelődési Mi-
nisztérium fölhatalmazta a 
három intézmény vezetőit, 
hogy tárgyalajnak erről a 
Délép illetékeseivel. Ennék a 
(kb. 50 millió forintot érő) 
újszegedi komplex létesít-
ménynek megszerzését in-
dokolja, hogy kiegészítsük a 
tömegsport igényeit,. s ja-., 

vítsuk a testnevelési órák 
megtartásának feltételeit. Az 
egyetem központi épületei-
től távol eső sportpályát — 
az elképzelések szerint — a z 
órarendek körültekintő meg-
tervezésével, ki lehet hasz-
nálni a Volántól bérelt cél-
autóbuszokkal meg lehét 
közelíteni. A végleges dön-
tés március elejére várható. 

— A Liliom utcai telken 
épülnek-e egyetemi lakások? 
Ha igen, akkor milyen fel-
tételekkel? 

— Az Egyetemi Tanács 
jóváhagyta az intézmény la-
kásépítési tervét. Az első 
negyedévben kerül sor az 
OTP-vel való tárgyalásra, 
amikoris tisztázzuk a Liliom 
utcai és Boros József utcai 
telkek tulajdonjogát. Ezután 
dolgozzuk ki a lakásépítés 
feltételeit. A JATE fejlesz-

.téséről a közeljövőben tár -

gyalunk a városi tanács 
tisztségviselőivel. 

— Az egyetem épületeinek 
felújítása, szépítése közép-
pontban álló feladat. Mi 
várható ezen a területen? 

— A Ságvári Gimnázium 
és a volt Irinyi kollégium 
málladozó vakolatának tel-
jes felújí tására nincs pén-
zünk. A külcsín javítása é r -
dekében a fehér foltokat 
szürkére festettük. A volt 
Irinyi kollégium földszintje 
— az egyetemisták kiköltö-
zése után —biztonságos. Itt 
7 darab, mintegy 250 főt 
befogadó tantermet alakí-
tottunk ki. Ez enyhíti a tan-
teremínséget, javí t ja a sze-
mináriumi oktatás körülmé-
nyeit. Az Ady téri épületet 
körülölelő drótkerítést le-
bonjuk, 6 parkot alakítunk 
ki o t t 
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